
 
 
 

Jiří Opava  

Kdy jste začali 
pískat? 

První krůčky rozhodčího jsem udělal v letech 1996 a 1997 na KYP, kde jsem 
ještě bez licence příležitostně pískal se svým tátou a později i starýma 
bardama jako např. Husák nebo März. Tehdy nejnižší licenci C jsem potom 
získal 21. 4. 1998 po školení rozhodčích, které vedli již zesnulí Zdeněk Mošna 
a Bohouš Tyr. 

Proč jste začali 
pískat? 

Byla to pro mne další možnost uplatnění v házené, kdy jsem hraní po zranění 
kolene a odchodu na vysokou školu už moc nedával. Navíc tehdy po 
přechodu z dorostenecké ligy do třetí ligy mužů začala chybět motivace a v té 
soutěži hrozilo spíš vážné zranění než nějaký posun…  Taky jsem jako malý 
jezdil se svým tátou, který chvíli působil mimo hráče a trenéra také jako 
rozhodčí, na zápasy – a chtěl jsem to zkusit. 

Jak dlouho pískáte 
nejvyšší soutěž ČSH? 

 

Stihl jsem ještě poslední ročník HIL a už se těším na ten obnovený, tzn. 
nejvyšší soutěž od sezóny 2004/2005. Dva roky před tím jsem začal pískat 1. 
ligu mužů a žen.  

Jak dlouho pískáte 
mezinárodně (jaký 
byl v rámci EHF a IHF 
postup)? 

My jsme s Pavlem naskočili na mezinárodní scénu nejprve v plážové házené. 
Mezinárodní licenci na plážovku jsme získali v červnu 2005 v Maďarsku. 
Úspěšně zakončený kurz EHF rozhodčích jsme absolvovali na jaře 2006 
v rámci turnaje v Chebu, kde jsme byli zároveň součástí IHF projektu pro 
mladé rozhodčí (YRP), a IHF licenci jsme dostali po absolvování druhého IHF 
semináře v rámci projektu Young referee project, v prosinci 2006 ve 
Švýcarsku. 

Na jakých 
nejvýznamnějších 
akcí jste byli? 

 

2006 – ME v plážové házené, Německo 
2006 – MS v plážové házené, Brazílie 
2007 – ME v plážové házené, Itálie 
2009 – MS mužů, Chorvatsko 
2010 – ME žen, Dánsko a Norsko 
2012 – ME žen, Srbsko 
2014 – ME žen, Maďarsko a Chorvatsko 
2015 – Univerziáda, Jižní Korea 

Co považujete za 
stěžejní mezníky ve 
Vaší kariéře 
rozhodčího? 

Základ byl mít rád házenou – od malička jsem jezdil s tátou po turnajích a 
zápasech, takže to bylo splněno. Dalším byl první mezinárodní úspěch, a to 
možnost řídit finále MS v plážovce na slavné Copacabaně v Riu, později první 
setkání s top světovou házenou a akcí na MS mužů v Chorvatsku a 
v neposlední řadě spousta skvělých kamarádů po celém světě. 

Co Vás k tomu 
přitáhlo, co nejvíc 
pomohlo nebo 
naopak kdy jste s 
tím chtěli praštit? 

Jak jsem psal již výše, k házené obecně mne dostal můj otec, co nejvíce 
pomohlo, bylo asi to, že jsme se před 14 lety (r. 2002) dali dohromady jako 
dvojice se stejně smýšlejícím a podobně starým parťákem (bohužel 
postupem času méně a méně vlasatým... ), k čemuž obrovsky přispěl 
tehdejší předseda KR, pan Formánek, který nám po celou naší kariéru 
neustále pomáhá svými radami a i teď, přes svůj pokročilejší věk, je podle 
mne největším odborníkem na techniku řízení utkání u nás. O tom, že 
bychom s pískáním chtěli praštit, jsme nikdy reálně neuvažovali, ale 
samozřejmě je to jako v životě, někdy je člověk více nahoře, někdy zase dole 
– čím více zkušeností člověk nabývá, tím méně ho potom mohou rozhodit 
různé věci, které ho v mládí nenechávali klidným. Přeci jen jsme malá 
federace a silnější většinou vyhrává, byť se to může zdát nespravedlivé – a 
tak si teď pískání na mezinárodní scéně velmi užíváme.  
 



 
 
 

Pavel Válek 

Kdy jste začali 
pískat? 

Poprvé jsem si vyzkoušel pískání v 15 letech (1987). Hned na to jsem 
absolvoval první kurz a získal licenci C.  

Proč jste začali 
pískat? 

Asi proto, že můj tehdejší trenér byl současně rozhodčí a ten mi do toho 
trochu dotlačil. Pískal jsem zápasy na trénincích. Samozřejmě s postupem 
času jsem zjistil, že je daleko větší šance se prosadit na vrcholové úrovni jako 
rozhodčí než jako hráč. 

Jak dlouho pískáte 
nejvyšší soutěž ČSH? 

 

Je to tak dávno že si to skoro nepamatuji. Myslím, že do nejvyšší soutěže 
jsem postupoval v roce 2003.  Takže letos to bude 13. sezóna.  

Jak dlouho pískáte 
mezinárodně (jaký 
byl v rámci EHF a IHF 
postup)? 

Rozhodčím EHF jsem od roku 2006 po absolvování kurzu v Chebu. Kurz IHF 
následoval hned o pár měsíců později. Takže na mezinárodní úrovni nás čeká 
11. sezona. 

Na jakých 
nejvýznamnějších 
akcí jste byli? 

 

2006 – ME v plážové házené, Německo 
2006 – MS v plážové házené, Brazílie 
2007 – ME v plážové házené, Itálie 
2009 – MS mužů, Chorvatsko 
2010 – ME žen, Dánsko a Norsko 
2012 – ME žen, Srbsko 
2014 – ME žen, Maďarsko a Chorvatsko 
2015 – Univerziáda, Jižní Korea 

Co považujete za 
stěžejní mezníky ve 
Vaší kariéře 
rozhodčího? 

Na začátku kariéry to byla důvěra pana Formánka, který nám pomohl se 
dostat do nejvyšší soutěže. Určitě nám pomohlo několik úspěšných 
vystoupení na ME v plážové házené. Následně možnost stát se EHF a IHF 
rozhodčím v indoor handballu. Milníkem byla účast na seniorských MS mužů 
i žen v roce 2009. V posledních letech zápasy v lize mistrů či účast na 
Universiádě v roce 2015 v Jižní Korei. 

Co Vás k tomu 
přitáhlo, co nejvíc 
pomohlo nebo 
naopak kdy jste s 
tím chtěli praštit? 

V začátcích to byla určitě podpora pana Formánka, bývalého dlouholetého 
předsedy komise rozhodčích. Později to samozřejmě byla podpora svých 
nejbližších a nesmím zapomenout na velké štěstí na výběr dobrého parťáka – 
Jirky Opavy. Bez toho, aby si kolegové rozuměli i mimo hřiště by to 
samozřejmě nemohlo fungovat. Zejména když v některých letech jsme spolu 
trávili i více než 6 týdnů za rok. Samozřejmě jsem zažil pár okamžiků, kdy 
jsem měl myšlenky, že s tím praštím a budu se více věnovat své početné 
rodině. Ale pravdou je, že házená a pískání je jako droga, která by mi 
zanedlouho chyběla. A samozřejmě pořád doufám, že nějaké vrcholy v naší 
kariéře nás ještě čekají… 



 
 
 

 


